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ва месяцы запар у Бялыніц-
кім раёне зніжаюцца зароб-

кі, пераважна ў працаўнікоў вы-
творчасці, аднак раённыя ўлады 
гэта не вельмі хвалюе. Зразуме-
ла, яны занятыя больш важнымі 
справамі – навядзеннем парадку 
на зямлі і пошукам “дармаедаў”, 
ды і іх асабістыя заробкі не 
змяншаюцца, а нават крыху па-
вялічваюцца, што і не дзіўна, – 
мудрыя чыноўнікі атрымліваюць 
іх з дзяржбюджэту. 
     Ужо ў верасні сярэдняя зара-
ботная плата па народнай гас-
падарцы Бялыніцкага раёна 
склалася на ўзроўні 5 361,7 тыс. 
рублёў і зменшылася ў параў-
нанні з жнівеньскай на 339,2 
тыс. рублёў (у жніўні сярэдняя 
зарплата ў Бялыніцкім раёне 
была 5 700 944 рублёў). 
     Літаральна днямі на інтэрнэт-
сайце Галоўнага статыстычнага 
ўпраўлення Магілёўскай воблас-
ці з’явіліся дадзеныя аб наліча-
най сярэдняй заработнай плаце 
працаўнікоў вобласці ў кастрыч-
ніку. Высветлілася, што сярэдні 
налічаны заробак працаўнікоў 
Бялыніцкага раёна ў кастрычніку 
склаў 5.203.652 рублёў, гэта    
значыць, зноў знізіўся, ужо ў па-
раўнанні з вераснем, яшчэ на 
158 000 рублёў. 
   Самае цікавае, паважаныя чы-
тачы, што пры гэтым нашы любі-
мыя бялыніцкія чыноўнікі ўсё 
роўна працягваюць распавядаць 
казкі пра небывалы росквіт эка-
номікі Бялыніцкага раёна, напоў-
ніцу выкарыстоўваючы разна-
стайныя хітрыкі. Так, на інтэр-
нэт-сайце Бялыніцкага райвы-
канкама з’явілася інфармацыя 
пра тое, што “у кастрычніку 2014 
года тэмп росту намінальнай на-
лічанай  зарплаты ў параўнанні 

з аналагічнымі перыядамі 2013 
г. склаў 113,7%. Мудрыя бялы-
ніцкія чыноўнікі ад “сацыяльнай 
абароны” чамусьці забыліся на-
гадаць, колькі за гэты перыяд 
склала інфляцыя і абяцэньванне 
“зайчыкаў” у нашай квітнеючай 
краіне. Ці хаця б паглядзець ін-
фармацыю магілёўскіх статыс-
тыкаў, якія пішуць, што рэальная 
заработная плата ў Бялыніцкім 

раёне ў кастрычніку 2014 г. скла-
ла 95,3% ад заробка ў 2013 го-
дзе. 
     Я выдатна ведаю, як добра 
навучыліся маляваць патрэбныя 
лічбы нашы статыстыкі, таму ду-
маю, што рэальна заробкі ў бя-
лынічан знізіліся яшчэ больш. 
Да таго ж, з-за падзення курса 
расійскага рубля рэзка зменшы-
ліся даходы і ў тых бялыніцкіх 
“дармаедаў”, якія, каб пракар-
міць сем’і, губяць сваё здароўе, 
працуючы ў Расіі  і прывозячы 
пасля гэтага валюту ў родны Бя-
лыніцкі раён. Усе знаёмыя прад-
прымальнікі ў адзін голас ка-
жуць, што іх таваразварот у 
параўнанні з восенню мінулага 
года зменшыўся на 20-30%, 
прыкладна на столькі абваліліся 

ў рэальнасці і сапраўдныя дахо-
ды бялынічан. 
     Аднак мудрым бялыніцкім чы-
ноўнікам на гэта начхаць, як і на 
тое, чаму ў студзені-жніўні 2014 
года ў эканоміцы Бялыніцкага 
раёна было занята на 4,9% 
людзей меней, чым у мінулым 
годзе. Між тым, у Бялынічах про-
ста амаль няма годнай працы, 
дзе б рэальна плацілі нейкія 
нармальныя грошы, за апошнія 
дзясяцігоддзі тут не былі пабу-
даваны ніякія новыя прадпрыем-
ствы. Пры гэтым чыноўнікі рас-

павядаюць казкі 
пра тое, што ў  
раёне існуе 108 
вольных працоў-
ных вакансій, не 
ўдакладняючы , 
якія заробкі пра-
пануюцца на гэ-
тых вольных ме-
сцах і ці адправі-
лі б яны праца-
ваць за такія гро-
шы сваіх дзетак. 
Праўда, сайт Мі-
ністэрства працы 
і сацыяльнай 

абароны ўдакладняе, што такіх 
вольных месцаў па стане на 3 
снежня ў Бялыніцкім раёне толь-
кі 63, і заробкі там прапануюцца 
ў асноўным ад 1,2 да 3 мільёнаў 
рублёў. Аднак, што бялыніцкім 
чыноўнікам той міністэрскі сайт! 
Тым больш, яны ўжо падлічылі, 
што ў Бялыніцкім раёне толькі 
33 беспрацоўных і яшчэ 1231 
непрацучы жыхар (цікавая казу-
істыка). Аднак яшчэ б цікавей 
было, што б рабілі нашыя муд-
рыя чыноўнікі, каб гэтыя “дарма-
еды” запатрабавалі сабе працу ў 
Бялыніцкім раёне хаця б з падлі-
чаным імі ж сярэднім заробкам? 
     Зразумела, трындзець, – не 
мяхі варочаць... 

 

Іван БАРЫСАЎ. 
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Суддзя суда Крычаўскага 

раёна Алена Азаранка  
8 снежня вынесла рашэнне 
спагнаць з журналістаў 

газеты “Вольны горад” - яе 
выдаўца Уладзіміра 

Кудраўцава, рэдактара 
Сяргея Няроўнага і 

журналіста Мікалая Гердзія 
кампенсацыю за нанесеныя 

Марыне Максімавай 
маральныя страты ў памеры 

7 000 000 рублёў, аплачанай 
ёй дзяржпошліны ў памеры 
450 000 рублёў, і выдаткаў, 

звязаных з удзелам яе 
прадстаўніка ў судзе ў 

памеры 3 600 000 рублёў. 
а словах рэдактара газеты 
“Вольны горад” Сяргея Ня-
роўнага, журналісты ”Воль-

нага горада” азнаёмяцца з ра-
шэннем суда Крычаўскага раёна 
больш дакладна і абавязкова 
будуць яго абскарджваць у Магі-
лёўскім абласным судзе, бо не 
лічаць гэта рашэнне справядлі-
вым. 
     “Суд ухіліўся ад высвятлення 
таго, чаму да гэтага часу і па 
чыей віне людзі не ведаюць ад-
казаў на шматлікія пытаніі пас-
ля абрушэння гімнанзіі ў Крыча-
ве, – кажа Сяргей Няроўны. – Так-
сама нам застаўся невядомым 
лёс нашага хадаўніцтва наконт 
вынясення прыватнага вызна-
чэння ў бок Крычаўскага райвы-
канкама, які не выканаў сваеча-
сова патрабаванне суда і не пра-
даставіў у суд копіі Палажэння 
аб аддзеле ідэалогіі, культуры і 
па справах моладзі Крычаўскага 
райвыканкама, рэгламент яго 
працы, – каб можна было ўба-
чыць, якія задачы выконвае гэ-
ты аддзел і што ўваходзіць у 
службовыя абавязкі яго началь-
ніка. Зараз мы будзем больш па-
драбязна азнаямлівацца з рашэн-
нем суда Крычаўскага раёна і бу-
дзем рыхтаваць скаргу ў Магі-
лёўскі абласны суд”. 
   Журналісты  “Вольнага горада” 
упэўненыя, што змешчаная ў 
“Вольным горадзе” інфармацыя 
ніякім  чынам  не  можа ганьбіць  
 

апрыканцы лістапада ў Ма-
гілёве прайшло пасяджэн-
не круглага стала, на якім 

грамадскія актывісты горада і 
раёнаў Магілёўскай вобласці аб-
меркавалі праблемы старых па-
нэльных дамоў. 
     «Хрушчоўкамі» звычайна на-
зываюць пяціпавярховыя дамы 
(пераважна панэльныя), якія 
масава будавалі ў СССР у 60- 
70-х гадах ХХ стагоддзя. У пе-
рыяд індустрыялізацыі 60-80-х 
гадоў паўстала вострая прабле-
ма  жылля для працоўнай сілы, 
якая масава перасялялася з вё-
скі ў гарады, якія хутка пашыра-
ліся Тады архітэктарам было 
прапанавана распрацаваць ва-
рыянты ўзвядзення вялікіх пло-
шчаў жылля з мінімальнымі вы-
даткамі. 
     Гэтае жыллё першапачаткова 
планавалася як часовае. Разлі-
ковы тэрмін службы дамоў пер-
шых серый па праекце складаў 
25-35 гадоў (наступных серый - 
да 50). Як вядома, тав. Хрушчоў 
планаваў да 1980 года пабуда-
ваць камунізм, таму «хрушчоў-
цы» адводзілася роля часовага 
жылля, каб зняць вострую жыл-
лёвую праблему ў той перыяд. 
Затым гэта жыллё планавалася 
паступова замяніць на больш 
камфортнае, якое адпавядала б 
высокім патрабаванням камуніс-
тычнага грамадства. Менавіта 
таму «хрушчоўкі» будаваліся 
квадратнымі кварталамі. У цэн-
тры квадрата адводзілася месца 
для будучага высотнага хмара-
чоса, у які павінны былі пера-
сяляцца жыхары зносі-
мых «хрушчо-
вак».  
               

     Такім чынам, на сёння гэтыя 
дамы або выпрацавалі свой раз-
ліковы рэсурс, або блізкія да гэ-
тага. 
     У выніку абмеркавання гра-
мадзянскія актывісты Магілёўш-
чыны прыйшлі да адзінага мер-
кавання, што дзеля таго, каб 
зрушыць справу з месца, патра-
буецца, па-першае, прызнаць 
наяўнасць праблемы, па-другое, 
захацець яе вырашаць, а па-
трэцяе, пачаць яе вырашаць. 
Аптымальным варыянтам было 
б стварэнне спецыяльнай рабо-
чай групы, якая вывучыць  ўсе 
аспекты гэтага пытання, з аба-
вязковым уключэннем ўсіх заці-
каўленых бакоў (у тым ліку і жы-
хароў). 
     Для прыняцця сапраўды ра-
цыянальнага рашэння неабход-
на правядзенне комплекснай 
дыягностыкі будынкаў з ужыван-
нем сучасных метадаў. Толькі 
пасля гэтага можна будзе сур'-
ёзна разважаць аб канкрэтных 
планах у дачыненні да «хрушчо-
вак» наогул і асобных дамоў у 
прыватнасці. 
     На пасяджэнні было прынята 
рашэнне ў чарговы раз звярнуц-
ца да магілёўскіх уладаў з адпа-
веднымі прапановамі, распраца-
ванымі з удзелам жыхароў, каб 
была прынята мэтавая праграма 
ў адносінах да будучыні «хруш-
човак». 

 

Ірына БЕГАНКІНА. 

СУД ЧАСТКОВА 
ЗАДАВОЛІЎ  

ПАЗОЎ ІДЭОЛАГА 
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гонар, годнасць і дзелавую рэпу-  
тацыю Марыны Максімавай, бо 
цалкам адпавядае сапраўднасці. 
У публікацыі “Не ў сваім крэс-
ле?” няма ніякай абразы для 
М.Максімавай, як асобы.Прыказ-
ка пра апельсіны ў артыкуле бы-
ла дадзена, каб паказаць, што 
чалавек не разбіраецца ў сваёй 
працы. Аддзел ідэалогіі райвы-
канкама і мясцовая раёнка “Кры-
чаўскае жыццё” не надавалі пра-
ктычна ніякай увагі наступствам 
абвалу будынку актавага зала і 
сталовай мясцовай гімназіі, хоць 
гэта тэма рэгулярна асвятляла-
ся АНТ, БТ, Белта, “Советской 
Белоруссией” і іншымі дзяржаў-
нымі выданнямі. 
    Нагадаем, што Марына Максі-
мава ў удакладнёным пазове 2 
снежня прасіла суд спагнаць з 
газеты “Вольны горад” нанесе-
ныя ёй маральныя страты ў па-
меры 10 000 000 рублёў і дзярж-
пошліну ў памеры 450 000 руб-
лёў, якую яна аплаціла, плюс 
выдаткі, звязаныя з удзелам яе 
прадстаўніка ў судзе ў памеры 
3 600 000 рублёў. 
     У сваім першапачатковым па-
зове М.Максімава прасіла суд 
Крычаўскага раёна абавязаць 
друкаванае выданне “Вольны 
горад” шляхам друку абвяргаю-
чага артыкула абвергнуць звест-
кі, якія ганьбяць яе гонар, год-
насць і дзелавую рэпутацыю, а 
менавіта тое, што яна ў ідэала-
гічнай працы разбіраецца, як вя-
домая жывёла ў апельсінах, Та-
ксама начальнік ідэалагічнага 
аддзела прасіла спагнаць з ад-
казчыкаў нанесеныя ёй мараль-
ныя страты ў памеры 10 000 000 
рублёў і дзяржпошліну ў памеры 
450 000 рублёў, якую яна апла-
ціла. Марына Максімава сцвяр-
джала, што публікацыя “Не ў 
сваім крэсле?” прынесла ёй ма-
ральныя пакуты, яна схуднела 
на чатыры кілаграмы, вымушана 
была звяртацца ў бальніцу і 
прымаць лекі, бо у яе падвысіў-
ся ціск. У ўдакладненых патра-
баваннях да пазову М. Максі-
мава зняла патрабаванне друку 
абвяжэння ў газеце “Вольны го-
рад”, засцярожыўшыся толькі на 
спагнанні грошай з газеты “Во-
льны горад” і яе журналістаў. 

Барыс ВЫРВІЧ. 

апачатку снежня бялы-
ніцкія прыватныя прад-
прымальнікі і кіраўнікі 

прыватных гандлёвых прадпры-
емстваў атрымалі лісты з Бялы-
ніцкага райвыканкама. У гэтых 
лістах намеснік нача-
льніка аддзела экано-
мікі райвыканкама 
С.І.Шапыр дае ўказан-
не мясцовым прадпры-
мальнікам забяспе-
чыць правядзенне 28 
снежня 2014 года акцыі 
“Адзіны дзень зніжак”  -  з пра-
дастаўленнем пакупнікам зніжак 
на нехарчовыя тавары ў паме-
ры не менш за  15-20% за кошт 
узгодненага зніжэння цэн арга-
нізацыямі-вырабнікамі і гандлё-
вых надбавак гандлёвымі арга-
нізацыямі. 
    Таксама бялыніцкім прадпры-
мальнікам і прыватным прад-
прыемствам патрэбна забяспе-
чыць размяшчэнне інфармацыі 
аб правядзенні акцыі “Адзіны 
дзень зніжак” у СМІ, а таксама 
непасрэдна ў гандлёвых аб’ек-
тах. Пасля гэтага індывідуаль-
ныя прадпрымальнікі і кіраўнікі 
прыватных крам у тэрмін да 16 
снежня павінны прадаставіць у 
аддзел эканомікі Бялыніцкага 
райвыканкама інфармацыю аб 
намеры прыняць удзел у акцыі 
“Адзіны дзень зніжак” 28 снежня 
“з указаннем асартыменту і па-
меру прадастаўляемай зніжкі 
пакупнікам. 
     Многія бялыніцкія прадпры-
мальнікі абураныя такім стаў-
леннем Бялыніцкага райвыкан-

кама, які толькі дае разнастай-
ныя ўказанні, у тым ліку, калі і 
на колькі рабіць зніжкі, не пры-
маючы да ўвагі, у якім эканаміч-
ным стане знаходзяцца зараз 
прадпрымальнікі і прыватныя 
прадпрыемствы. 
     Па словах дырэктара аднаго 

з бялыніцкіх прыватных прад-
прыемстваў, яго проста абурае 
тое, што мясцовыя чыноўнікі ім-
кнуцца кіраваць і даваць указан-
ні тым, хто ніякім чынам ім не 
падпарадкоўваецца, сумленна 

аплочвае ўсе падаткі і яшчэ цэ-
лы шэраг разнастайных дадат-
ковых “добраахвотных ахвяра-
ванняў” на розныя патрэбы. “Мы 
і самі пастаянна робім зніжкі на 
розныя тавары без усялякіх 
указанняў чыноўнікаў, бо інакш 
людзі іх проста не будуць куп-
ляць, у іх значна знізіліся дахо-
ды, - кажа кіраўнік прадпрыем-
ства. – Выручка ў параўнанні з 
адпаведным перыядам мінулага 
года ў бальшыні прадпрымаль-
нікаў скарацілася працэнтаў на 
20, бо ў працаўнікоў у Бялыніц-
кім раёне паменшыліся заробкі, 
значна менш грошай прывозяць 
зараз і тыя бялынічане, якія 
працуюць у Расіі. Не разумею, 
ці працуюць у аддзеле эканомікі 
Бялыніцкага райвыканкама нао-
гул  адэкватныя людзі – няўжо 
яны не разумеюць, што мы не 
можам дыктаваць цэны сваім 
пастаўшчыкам і працаваць 
стратна, бо нам таксама па-
трэбна аплочваць арэнду памя-
шкання, камунальныя паслугі, 
падаткі і плаціць заробкі пра-
даўцам”. 
     У мінулым годзе Бялыніцкі 
райвыканкам вызначыўся тым, 
што давёў заданне прадпры-
мальнікам і прыватным крамам, 
колькі набыць матэрыялаў для 
святочнага ўпрыгожвання напя-
рэдадні Новага года. Вясной гэ-
тага года чыноўнікі з райвыкан-
кама прымушалі прыватных 
прадпрымальнікаў і ПУПы, якія 
адпрацавалі на суботніку, яшчэ і 
пералічваць за гэта грошы на 
адмысловы рахунак Бялыніцка-
га райвыканкама. 

Іван БАРЫСАЎ. 
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предыдущих публикаци-
ях уже рассказывалось о 
том тупике, в который 

загнали агропромышленный 
комплекс Краснопольского рай-
она, где проводились совершен-
но не продуманные эксперимен-
ты в период с 2007 по 2014 год.  
И здесь разговор уже не только 
о местной власти. В последнее 
время с всё большей ясностью 
перед руководством страны и 
обществом встаёт проблема 
необходимости реформирова-
ния агропромышленного ком-
плекса страны, да и всей эконо-
мики Беларуси, созданной и 
функционирующей на принци-
пах административного управ-
ления и показывающую низкую 
эффективность и слабую конку-
рентоспособность на основном 
рынке сбыта белорусского про-
довольствия — соседней Рос-
сии, денежная единица которой 
с начала 2014 года потеряла 
около 45% стоимости по сравне-
нию с основными мировыми ва-
лютами. По этой причине, толь-
ко за август - сентябрь этого го-
да потери отечественных экс-
портёров составили 160 млн. 
долларов. Предлагаемые и реа-
лизуемые модели организацион-
но-экономической реструктури-
зации сельскохозяйственных 
предприятий, в том числе и 4 
указа А.Лукашенко, подписан-
ные в июле этого года, практи-
чески не касаются системы уп-
равления АПК. Напротив, в ус-
ловиях усиливающейся эконо-
мической депрессии, она даже 
усиливает свой административ-
ный характер. Этим подрывают-
ся и дискредитируются все дру-
гие реформаторские мероприя-
тия, поскольку система управле-
ния, как важнейший мотиватор, 
призвана создать условия для 
свободной конструктивной реа-
лизации всего комплекса факто-
ров.  
     На примере краснопольского 
эксперимента мы в достаточно 
полной мере показали, какой 

вред экономике и социальной 
сфере может нанести руководи-
тель-администратор с огромны-
ми властными полномочиями и 
правами служения централизо-
ванной системе, где главный су-
дья — не подчиненный коллек-
тив и население региона, а вы-
шестоящий начальник, часто в 
единственном числе, которого 
нетрудно сделать покровите-
лем. В ходе краснопольского 
эксперимента району нанесён 
огромный вред, за который так 
никто из руководства района 

или области не ответил. И сего-
дня никто не собирается опре-
делять потери, которые понесли 
трудовые коллективы, государ-
ство и общество.  
    Однако рассматривая пробле-
му глубже, приходишь к мысли, 
что основной ущерб от админи-
стративно-волюнтаристской сис-
темы хозяйствования заключа-
ются даже не в огромных мате-
риальных потерях и попрания 
человеческого фактора, а в том, 
что в длительном процессе го-
лого администрирования утра-
чены историческая культура 
производства и национальные 
традиции ведения сельского 
хозяйства. Например, как этот 
произошло в Краснополье, где 
каждый более-менее ответст-
венный руководитель пытался 
решать стоящие проблемы 
«кавалерийским наскоком», си-

лой власти насаждая методы 
организации производства, при-
вносить неестественные эле-
менты хозяйствования, на кото-
рые был способен. Это было и 
остаётся обычной практикой 
централизованного управления, 
а, -- продолжаясь длительное 
время, -- даже нормой, от кото-
рой невозможно уйти. В народе 
по этому поводу  сложилась по-
говорка: «Новая метла,--метёт 
по новому». Контроля и отсеива-
ния чуждых, а порой даже и 
вредных по последствиям реше-
ний не существует. Да и такой 
контроль при сложившейся сис-
теме организации производства, 
социальной и политической жиз-
ни в советской и современной 
Беларуси в принципе невозмо-
жен. Как, впрочем, и лю-бые 
прогрессивные и эффективные 
методы хозяйствования.  
     Конечно же, это - драма. 
Правда, даже в столь постра-
давшем Краснопольском рай-
оне, не все хотят её замечать, 
потому, что без администриро-
вания не могут себе предста-
вить функционирование хозяй-
ственной системы. Попытка её 
преобразования наталкивается 
на непреодолимую стену сопро-
тивления той же административ-
ной системы, по инициативе ко-
торой это же «реформирова-
ние» и проводится.  
     Казалось бы,-- это парадокс, 
если подходить к оценке ситуа-
ции исходя из простой логики. 
Но как говорили ещё древние 
римляне, если хочешь найти ис-
тину, то ищи того, кому это выго-
дно. Так вот, все эти «реформи-
рования» села проводятся руко-
водством страны ради рефор-
мирования и чтобы в очередной 
раз пустить пыль в глаза наро-
ду.  
     Вспомним программу возрож-
дения села на период 2005 -
2010 годов, полный провала ко-
торой, несмотря на многомилли-
ардные траты, во всей красе 
проявил себя уже к концу 2012 
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года, и 4 указа лета 2014 года, о 
новом реформировании сель-
скохозяйственного производства 
до конца 2016 года.  
     С 2008 года, по такому сцена-
рию проведено уже две «рефор-
мы» в АПК Краснопольского 
района: первая -- ликвидация 
всех крупных сельскохозяйст-
венных производителей и созда-
ние одного крупного в лице 
УКСП «Краснопольское»;  вто-
рая — преобразование УКСП 
«Краснопольское» а ОАО «Крас-
нопольское». При этом в струк-
туре власти района ничего не 
изменилось — как было управ-
ление сельского хозяйства и 
продовольствия, так и осталось.  
     Исходя из вышесказанного, 
самым главным фактором ре-
ального реформирования сель-
скохозяйственного производства 
является устаревшее мышление
(менталитет) сельскохозяйст-
венных производителей и чи-
новников местного масштаба, 
сформированное на админист-
ративном патернализме. Вместо 
его требуется сформировать 
экономическое, рыночное мыш-
ление, направленное на зараба-
тываемость средств, предприни-
мательство, самохозяйствова-
ние. Новый менталитет в сло-
жившейся системе создавать 
очень трудно, но необходимо. 
Ибо если даже предположить, 
что завтра А.Лукашенко сойдёт 
из власти, а на его место придёт 
человек с командой единомыш-
ленников, проповедующих ры-
ночные методы управления эко-
номикой страны и сельского хо-
зяйства в частности, то на мес-
тах их вряд ли сразу поймут и 
поддержат. Более того, могут 
возникнуть серьёзные осложне-
ния, протесты и недовольство 
новой властью. Люди не приуче-
ны к предпринимательству, за-
рабатываемости средств для 
своего существования, их пугает 
неизвестное, которое содержит 
рыночное предпринимательст-
во. Руководители, специалисты, 
рядовые труженики держатся за 
традиционные хозяйства, нахо-
дят в них источник для выжива-
ния и не приемлют реформ, 
пусть и обещающих блага.  
      В нынешних условиях, фор-
мирование рыночного ментали-

тета придётся начинать с азов 
рыночной экономики. Важно по-
нять, что это долгий и очень кро-
потливый труд. С точки зрения 
автора этой статьи, опирающей-
ся на оценку многих учёных и 
практиков аграрного производст-
ва современной Беларуси, в пе-
рвую очередь следует акценти-
ровать внимание на формирова-
нии системы менеджмента вме-
сто устаревшего администра-
тивного управления. Для этого, 
прежде всего, следует осознать 
различия между этими двумя 
системами. Так, если система 
управления конкретным хозяй-
ствующим субъектом построена 
в преобладающем числе случа-
ев на внешнем воздействии, то 
это административный метод. 
Система менеджмента предпо-
лагает внутреннюю организацию 
управления субъекта. Менедж-
мент проявляется в самоуправ-
лении, самохозяйствовании, са-
моорганизации и практически 
исключает внешнее управляю-
щее воздействие. Внешнее уп-
равление, тем более централи-
зованное как в современных 
условиях Беларуси, чуждо ме-
неджменту. В развитых странах 
менеджмент и эффективное уп-
равление признаны приорите-
том организации эффективного 
производства. Опытный и про-
фессиональный менеджер спо-
собен организовать производст-
во, мобилизовать работников на 
выполнение поставленных за-
дач, создать условия для произ-
водительного труда, привлечь 
необходимые финансовые, тру-
довые и материальные ресурсы. 
Эффективный менеджер неот-
рывен от работы коллектива, 
представляет одну из функций 
совместного хозяйствования. 
Исходя из этого, считается, что 
не капиталы, фонды или другие 
ресурсы обеспечивают решение 
поставленных задач, а профес-
сиональные менеджеры. К боль-
шому сожалению, в кабинетах 
подавляющего большинства 
«государевых людей» нет пол-
ного понимания важности и эф-
фективности менеджмента. 
Ставка делается на материаль-
ные ресурсы и популистские 
прожекты, которые часто закан-
чиваются пустой тратой денег 

или посадкой очередного прово-
ровавшегося чинуши. Во всём 
мире менеджменту учат, созда-
ют необходимые правовые и 
экономические гарантии для  ра-
боты. В нынешнем политичес-
ком и экономическом устройстве 
белорусского государства эф-
фективному менеджменту на 
благо членов трудового коллек-
тива и общества в целом нет   
никаких условий. Надо менять 
систему, а не латать отдельные 
дыры.   

Артём СЕМЁНОВ. 

Супрацоўніца аддзялення 
аднаго з банкаў Быхава на 
Магілёўшчыне завалодала 
больш чым 1 мільярдам 
рублёў укладаў пенсіянераў.  
     45-гадовая жанчына праца-
вала спецыялістам па аказан-
ні розных банкаўскіх паслуг. 
З'яўляючыся матэрыяльна ад-
казнай асобай, яна ажыццяў-
ляла афармленне і заключэн-
не ад імя банка дамоваў па ўк-
ладах насельніцтва. Жанчына 
мела інфармацыю пра наяў-
насць грашовых сродкаў на 
рахунках укладчыкаў. Яна 
падрабляла расходныя каса-
выя ордэры і забірала чужыя 
грошы. Адбывалася гэта з лі-
пеня 2005 да траўня 2014 го-
да. 
     Праваахоўнікі падчас след-
ства выявілі шматлікія факты 
махлярства абвінавачанай. 
Між іншым, яна атрымлівала 
грошы ад людзей, але рахунак 
у банку не адкрывала і сродкі 
на яго не пералічвала, пакі-
дала сабе. Сярод пацярпелых 
16 чалавек, гэта пераважна 
пенсіянеры. 
     У адносінах былой супра-
цоўніцы банка распачалі кры-
мінальную справу. Артыку-  
лы  — "завалодванне маёмас-
цю асобай, якой яна давера-
на, учыненае ў асабліва буй-
ным памеры", "махлярства, 
здзейсненае паўторна, у ад-
мыслова буйным памеры", 
"крадзеж, учынены ў буйным 
памеры". Жанчыну ўзялі пад 
варту. Справу накіравалі ў 
суд.                            Паводле БелТА. 

Н А К Р У Ц І Л А . . . 
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от уже на протяжении два-
дцати с лишним лет мы слы-

шим это слово, но немногие ещё 
понимают его значение и разру-
шительность  в системе полити-
ческой власти. На мой взгляд, 
слово «коррупция» – это продаж-
ность людей,  занимающих  опре-
делённую должность и использу-
ющих эту должность в своих ко-
рыстных интересах, из-за чего 
материально и морально страда-
ют конкретные люди. Чтобы при-
близить граждан к пониманию 
данных действий, приведём при-
мер, казалось бы, безобидных 
афёр, из-за которых пострадали 
сотни людей и в нашем районе, и 
даже в республике в целом.   
     В последнее время, благодаря 
несовершенству законодательст-
ва (преднамеренно или случай-
но), в Республике Беларусь по-
явились всякие ООО и АОО, зани-
мающиеся коммерцией или так 
называемой «трудовой деятель-
ностью». 
     Под видом товаров из ЕС до-
верчивым гражданам всучивают 
китайскую подделку, но по беше-
ным ценам. Чаще всего эти бала-
ганы сейчас устраивают в клубах 
и Домах культуры, которые с не-
давних времён взял под своё 
крыло идеологический отдел 
райисполкома. Казалось бы, что 
плохого в том, если в данных 
помещениях проводятся так на-
зываемые «презентации»? Ду-
маю, что никто и не был бы про-
тив, если бы там не осуществля-
лась торговля с постоянными на-
рушениями законодательства, с 
обманом покупателей, а такого  
вообще не должно быть в дан-
ных учреждениях. Вместо того 
чтобы заниматься своим делом, 
т. е. культурой и искусством,  ис-
кать пути решения обеспечения 
дополнительного финансирова-
ния данной структуры, отдел иде-
ологии и культуры почему-то уча-
ствует в несвойственном ему де-
ле. У меня лично складывается 
впечатление, что не бескорыст-
но, потому что на данных презен-
тациях отсутствуют работники 
санстанции, милиции, налоговой 
и торговли.  
     Вот уже на протяжении неско-
льких лет разнообразные группы 
Остапов Бендеров  обкрадывают 
граждан, но почему-то ни руково-
дство Круглянского РОВД, ни со-
трудники прокуратуры ни разу не 
поинтересовались законностью 

данных мероприятий.  Одной из 
странностей является то, что у 
работников приезжих фирм ока-
зываются списки пенсионеров 
района, - ведь основными жерт-
вами становятся именно пожи-
лые люди, наиболее не информи-
рованные и доверчивые по сво-
ему менталитету. А так как цены 
при продаже товаров завышают-
ся в десятки раз, то это наводит 
на размышления о корыстных 
моментах. 
     Между тем, районного отделе-
ния общественной организации 
«Защиты прав потребителей» нет 
до сих пор. Нет - на бумаге оно 
есть, но фактически не работает, 
потому что никто из чиновников 
не хочет брать на себя такую обу-
зу, поскольку  за эту работу никто 
не платит. Я же была согласна 
работать без оплаты. И област-
ное управление было даже заин-
тересовано в моей работе. Но… 
До сих пор происходит обман 
доверчивых стариков. И на пове-
стке дня остаётся открытым во-
прос: а кому это выгодно? 
     О так называемой трудовой 
деятельности отдельных «ООО» 
можно бы было написать роман. 
Как грибы после дождя, они от-
крываются и закрываются, полу-
чая от государственных служб 
занятости деньги на создание ра-
бочих мест. Это, как правило, 
швейные производства и строи-
тельный бизнес.  Меня только 
удивляет, что зарплату своим 
работникам они в большинстве 
выплачивают в конвертах, но ни 
правоохранительные органы, ни 
налоговая служба не бьют трево-
гу. Фирмы меняют названия, по-
том снова закрываются и откры-
ваются в разных провинциаль-
ных районах, получают деньги 
многократно, и я думаю, что всё 
это происходит не бескорыстно 
для отдельных чиновников. 
     Наносит ли вред государству 
данная деятельность?  Казалось 
бы, что это дело частное и каса-
ется только отдельных обману-
тых личностей. Позвольте не со-
гласиться!! Обман, какую бы 
форму он не принимал, тяжело 
переносится обществом и нано-
сит ему непоправимый финансо-
вый и моральный ущерб. Для 
чиновника, принимающего мзду 
за незаконные действия, наступа-
ет такой момент, когда его «аппе-
тит» растёт и принимает всё бо-
лее извращённые  формы мздо-

имства. Смешно говорить, но ко-
гда букет цветов лечащему врачу 
отнесли к взятке, то общество это 
не осудило, хотя это просто дань 
уважения к профессии врача, 
который спасает тебе жизнь. А 
вот  когда за решением  закрыть, 
например, только что отремонти-
рованную итальянцами Круглян-
скую школу-интернат никто не 
увидел коммерческого интереса 
отдельных чиновников, то это 
уже наводит на определённые 
выводы. Я уже не говорю о поте-
ре рабочих мест опытными педа-
гогами данной школы. Ну не верю 
я, что никто не был заинтересо-
ван в приобретении за бесценок 
хороших зданий! Сколько стоило 
всё это для района, никто перед 
народом не отчитался. Вообще, в 
нашем государстве узнать прав-
ду о финансировании тех или 
иных объектов невозможно. 
Сколько тратиться средств «на 
жизнедеятельность» властной 
вертикали – «тайна сия велика 
есть». Что происходит за закры-
тыми дверьми госучреждений - 
народ не знает, а депутатский 
корпус молчит. А может и сам не 
знает, так как в депутаты идут те 
же, или такие же чиновники, кото-
рые сидят в управлении. 
     Не потому ли 20 с лишним лет 
мы слышим эту сказочку «про 
серого бычка», т. е. коррупцию, а 
воз и ныне там. И пока чиновник 
не будет отчитываться перед на-
родом за свою работу (а он ведь 
находится на службе у народа), 
сколько бы не топали сверху, 
сколько бы державный кулак не 
стучал по столу с угрозой, чинов-
ник брал и будет брать откуп за 
всякие мошеннические схемы, а 
мы будем платить из своего кар-
мана в магазинах за высокие це-
ны. Потому что пока чиновнику 
«светит» выгода и система вла-
сти неподконтрольна обществу,  
он всё равно придумает «цепоч-
ку» личной выгоды. 
     Я не вижу выхода из этого ту-
пика, если не сменится сама сис-
тема власти, а в это верится с 
трудом. Чиновник «жиреет» от 
своей безнаказанности, не чувст-
вуя контроля общества над со-
бой. И мы всё глубже погружаем-
ся в воронку отчаяния и тупости, 
не понимая, что наша судьба – в 
наших руках. Нельзя вычистить 
«авгиевы» конюшни, не взяв в 
руки вилы. Или хотя бы метлу… 

Зинаида  
МИЛЕЩЕНКО. 
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У Слаўгарадскім раёне – 
праблемы з выплатай 
заработнай платы 
а пасяджэнні Слаўгарадска-
га райвыканкама яго стар-

шыня П. І. Найдзен агучыў ін-
фармацыю пра тое, што у сель-
гаскааператыве “Жалезінскі” за 
верасень цалкам заробак не 
выплачаны своечасова. Гэтая 
інфармацыя прайшла на аблас-
ной статсправаздачы, што паця-
гнула за сабой адпаведныя “раз-
боркі палётаў”, паведамляе ін-
тэрнэт-сайт слаўгарадскай раён-
най газеты “Прысожскі край”. 
Каб не дапусціць падобных вы-
падкаў у далейшым у іншых гас-
падарках, пытання выканання 
заданняў па росту заработнай 
платы, своечасовасці яе выпла-
ты разглядалася першым на па-
сяджэнні Слаўгарадскага райвы-
канкама. 
     Падчас яго разгляду прагуча-
ла інфармацыя пра тое, што 
“даўгавая яма” сельгасарганіза-
цый Слаўгарадскага раёна скла-
дае 405,9 мільярда рублёў, што 
перавышае выручку ад рэаліза-
цыі прадукцыі, работ і паслуг у 
3,3 разы. Абсалютна незразуме-
ла, якім чынам некаторыя з гас-
падарак раёна будуць выплоч-
ваць заробак сваім працаўнікам 
пры такім памеры запазычанас-
ці, і як будуць далей выжываць у 
такіх умовах людзі. Увогуле ж 
сярэдні заробак за 9 месяцаў у 
АПК Слаўгарадскага раёна 
склаўся ў суме 3748 тысяч руб-
лёў пры даведзеным заданні 
3562 тыс. рублёў. Але ж у такіх 
гаспадарках як “Жалезінскі” і 
ААТ “Прысожжа” гэты паказчык 
яшчэ меншы – ён склаўся на 
ўзроўні 89,1 і 84,3 працэнта ся-
рэднераённага адпаведна. 
     Начальнік аддзела эканомікі 
райсельгасхарчу Ю. У. Рыжова 
паведаміла таксама, што ў 
чатырох гаспадарках Слаўгарад-
скага раёна з выплатай заробка 
фіксаваліся затрымкі, што супя-
рэчыць калектыўным дамовам. 
Гучалі і прагнозы адносна рэалі-
зацыі прадукцыі і фонда зароб-

ка, які прадстаіць выплаціць. На 
жаль, баланс яго не на карысць 
заробка. Асноўная парада, якую 
дала райвыканкамаўская чыноў-
ніца працаўнікам вёскі  –   жыць 
па сродках. 
     У сельскагаспадарчай галіне 
Слаўгарадскага раёна на 1 ве-
расня працавала 1235 чалавек. 
Нейкіх значных прамысловых 
прадпрыемстваў у раёне няма. 
Абсалютна незразумела, куды 
мясцовыя ўлады будуць улад-
коўваць “дармаедаў”, калі ўжо, 
зараз адразу пасля збору бага-
тага ўраджаю, няма чым вы-
плочваць заробкі працаўнікам 
асноўнай галіны эканомікі раё-
на  –  сельскагаспадарчай. 
 

Чарговы  
шклоўскі чыноўнік 

знаходзіцца пад следствам 
 спісу намеснікаў старшыні 
Шклоўскага райвыканкама, 

змешчаным на інтэрнэт-сайце 
гэтай установы, знікла прозвіш-
ча Яўгенія Семянкевіча, які 
шмат гадоў працаваў намесні-
кам старшыні райвыканкама па 
будаўніцтву. 
     Яшчэ ў жніўні гэтага года ся-
род жыхароў Шклоўскага раёна 
пайшлі размовы, што ўзбуджана 
крымінальная справа супраць 
аднаго з намеснікаў старшыні 
Шклоўскага райвыканкама. 
Пазней стала вядома, што 
Следчы камітэт расследуе кры-
мінальную справу супраць наме-
сніка старшыні Шклоўскага рай-
выканкама, які курыруе будаў-
ніцтва і жыллёва-камунальную 
гаспадарку (менавіта гэту паса-
ду займаў спадар Семянкевіч). 
Справа была ўзбуджана па част-
цы 3 артыкула 424 Крымінальна-
га кодэкса Рэспублікі Беларусь 
(злоўжыванне ўладай альбо 
службовымі паўнамоцтвамі). Па 
неафіцыйнай, але дакладнай ін-
фармацыі, Я.Семянкевіч пару-
шыў закон менавіта ў той галіне, 
якую ён і курыраваў - паспрыяў 
вельмі блізкай сваячцы ў неза-
конным атрыманні кватэры. 
     Зноў жа, згодна неафіцыйнай 

інфармацыі, супрацоўнікі права-
ахоўных органаў быццам бы на-
ват затрымлівалі  Семянкевіча, 
аднак пасля адпусцілі і ён пра-
цягваў працаваць на сваёй па-
садзе. Інфармаваныя шклаўча-
не кажуць, што быццам бы Яўге-
ній Віктаравіч напісаў пакаянны 
ліст на імя кіраўніка краіны Аляк-
сандра Лукашэнкі і кампенсаваў 
дзяржаве ўсе панесеныя страты. 
Дарэчы, спадар Семянкевіч ве-
льмі даўно асабіста добра знаё-
мы з Аляксандрам Рыгоравічам. 
Яшчэ ў далёкім 1980 годзе яны 
разам гулялі ў адной футболь-
най камандзе і быцам бы нават 
сябравалі. 
     Зараз жа, як паведамляе ін-
тэрнэт-сайт shklov.mogilev-
region.by, пасаду намесніка 
старшыні Шклоўскага райвыкан-
кама па будаўніцтву займае Мі-
хаіл Паўловіч. Міхаіл Віктаравіч 
да выбараў дэпутатаў мясцовых 
Саветаў у сакавіку гэтага года 
працаваў на пасадзе сташыні 
Шклоўскага раённага Савета 
дэпутатаў, аднак дэпутатам 27 
склікання выбаршчыкі яго не пе-
раабралі. Паказальна, што 
М.Паўловіч займаў пасаду стар-
шыні Шклоўскага райсавета, ма-
ючы непагашаную судзімасць, 
што з’яўляецца грубым пару-
шэннем беларускага заканадаў-
ства. Што ж, своеасаблівая 
шклоўская зямля дазволіла яму 
зараз папрацаваць на іншай 
значнай пасадзе, на гэты раз 
ужо намесніка старшыні Шклоў-
скага райвыканкама… 
     Застаецца нагадаць, што за-
раз за кратамі пад следствам па 
падазрэнню ў здзяйсненні каруп-
цыйнага злачынства знаходзіц-
ца яшчэ адзін былы шклоўскі на-
меснік старшыні райвыканкама -  
былы першы намеснік старшыні 
Шклоўскага райвыканкама, на-
чальнік упраўлення сельскай га-
спадаркі і харчавання Дзмітрый 
Мінянкоў. А колькі шклоўскіх чы-
ноўнікаў крыху ніжэйшага ранга, 
асабліва з сферы ЖКГ, ужо ад-
седзелі альбо зараз знаходзяц-

ца пад следствам, 
нават цяжка падлі-
чыць. 

Барыс 
ВЫРВІЧ. 
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 а 11 месяцаў бягучага года 
8,1 тыс. жыхароў Магілёўс-
кай вобласці прынялі ўдзел 

у аплатных грамадскіх работах, 
арганізаваных з мэтай забеспя-
чэння часовай занятасці беспра-
цоўных і іншых катэгорый грама-
дзян. Усяго за гэты перыяд па 
садзейнічанні ў працаўладкаван-
ні звярнуліся больш за 30 тыс. 
чалавек, з якіх амаль 20 тыс. ат-
рымалі статус беспрацоўнага. 
     Спецыялістамі органаў па пра-
цы, занятасці і сацабароне аказа-
на садзейнічанне ў працаўладка-
ванні 21,9 тыс. грамадзянам, у 
тым ліку пастаянную працу атры-
малі 15,3 тыс. беспрацоўных. За 
11 месяцаў наймальнікамі вобла-
сці створана 19,4 тыс. працоўных 
месцаў, з іх 3,2 тысячы - у малых 
і сярэдніх гарадскіх паселішчах, 
1,4 - у сельскай мясцовасці. 
     Для арганізацыі ўласнай спра-
вы 269 беспрацоўных атрымалі 
фінансавую падтрымку ў выгля-
дзе субсідый.  
     Колькасць насельніцтва, заня-
тага ў эканоміцы вобласці, у сту-
дзені - кастрычніку 2014 склала 
475,7 тыс. чалавек. На 1 снежня ў 
Магілёўскай вобласці на ўліку 
знаходзілася 2,9 тыс. беспрацоў-
ных грамадзян пры наяўнасці 4,3 
тыс. свабодных працоўных мес-
цаў, заяўленых наймальнікамі. 
Такім чынам, узровень зарэгіст-
раванага беспрацоўя склаў 0,6% 
да колькасці эканамічна актыўна-
га насельніцтва . 

У дачыненні да затрыманых Ма-
гілёўскім міжраённым аддзелам 
Следчага камітэта распачата 
справа па ч. 3 арт. 328 Крымі-
нальнага кодэкса (незаконны 
абарот наркатычных сродкаў у 
буйным памеры). Праводзяцца 
аператыўна-вышуковыя мерап-
рыемствы па ўсталяванні іншых 
асоб, якія маюць дачыненне да 
наркасеткі.  

 

 Магілёве прадаецца 
найстарэйшае прад-
прыемства горада - бы-

лы завод штучнага валакна. 
Тут спынена вытворчасць па 
вырабе ўпаковачнай плёнкі. 
Заяўляецца, што гэтая пра-
дукцыя стратная для прад-
прыемства. У наладжванне 
вытворчасці плёнкі ў 2011 г. 
ўклалі два мільёны еўра і 
дзесяць мільярдаў беларус-
кіх рублёў інвестыцыйных 
сродкаў. Выйсці на праект-
ную магутнасць не ўдалося. 

агілёўскія праваахоўні-
кі выявілі і канфіскава-
лі сем кілаграмаў гераі-

ну ў канцэнтраваным выгля-
дзе, дастаўленага ў Бела-
русь наркадылерамі. Падаз-
раваныя ў незаконным аба-
роце наркотыкаў затрыма-
ныя на арандуемай імі кватэ-
ры. Адзін з іх - 41-гадовы ра-
ней судзімы магілёвец, дру-
гі - 23-гадовы грамадзянін 
Кіргізіі, жыхар Бішкека. Апе-
ратыўнікамі папярэдне ўста-
ноўлена, што затрыманыя 
прывезлі з сабой розныя 
прадметы адзення, якія былі 
загадзя вымачаны у канцэн-
траваным растворы гераіну. 
У арандаванай кватэры ад-
зенне была зноў вымачана ў 
вадзе, з якой зламыснікі вы-
парылі наркатычны сродак.      

ваць у крамах на пэўную 
суму неабходнае. Для гэтага 
ў Магілёве праводзіцца рэгі-
страцыя і анкетаванне вы-
мушаных перасяленцаў з Ук-
раіны з мэтай больш поўна-
га вывучэння іх патрэбаў. 
Ваўчары будуць выдавацца 
толькі тым, хто зарэгістру-
ецца ў абласной арганізацыі 
Чырвонага Крыжа  

еларусізацыя мінскіх устаноў працягваецца. Эстафету пад-
хапіла кавярня «Містраль», якая размешчана па  вуліцы Ва-
ладарскага, 22. У ім прайшло мерапрыемства, прысвечанае 

беларускай культуры пад лозунгам «Беларусам быць модна». Бы-
лі паказаны фільмы на беларускай мове, прайшоў кірмаш сувені-
раў і выступленне маладых літаратараў. 
     «Падтрымаць папулярызацыю беларускай культуры для нас - 
справа гонару. Таму усім наведвальнікам кавярні, якія прыйдуць у 
вышыванках, будзе давацца скідка ў 20% на асноўнае меню», - ска-
зала дырэктар кафэ Ала Шчарбакова.  

а дадзеных Упраўлення па 
грамадзянству і міграцыі 
УУС аблвыканкама, у Магі-

лёўскай вобласці на сённяшні 
дзень больш за 5 тысяч перася-
ленцаў з Украіны. Прыкладна па-
лова іх знаходзіцца ў Магілёве. 
Беларускі Чырвоны Крыж аказ-
вае ўсялякую гуманітарную дапа-
могу вымушаным перасяленцам, 
якія прыбыў з зоны ваенных 
дзеянняў. Вядзецца падрыхтоўка 
і да выдачы гэтым людзям так 
званых ваўчараў - дакументаў, 
якія дазваляюць ім самім набы- 

Падрыхтаваў  
Антон ДУБАЛОМАЎ. 


